
Srbija; Crna tačka na Dunavu

Aktuelni srpski ministar za zaštitu životne sredine boravio je ovih dana u prestonici Evrop-
ske unije, Briselu, sa namerom da oslušne spremnost Evrope da pomogne u nastojanjima da
se unapredi ekologija u Srbiji. Verujem da je u svojoj agendi za te razgovore imao i jedan
naš veliki i već 63 godine star problem – potopljene brodovi nemačke flote iz Drugog svet-
skog rata u Dunavu, između Hidroelektrane „Đerdap 2” i pristaništa Prahovo kod Negotina.
Ova ekološka bomba nedaleko od Negotina preti i ljudima, a plovidbu ovom rekom na potezu
od šest kilometara nizvodno od HE „Đerdap 2” čini izuzetno rizičnom i usporenom. Pri ni-
skom vodostaju Dunava, ovde iz vode izranjaju sablasne olupine brodova koji u svojim utro-
bama još uvek kriju velike količine eksploziva, a četiri broda sa protivbrodskim minama ugro-
žavaju i živote ljudi na obali Dunava između Brze Palanke i Kladova. Znamo kakva je drama
kada se u naseljenom mestu otkrije zaostala bomba iz Drugog svetskog rata.
A ovde im se ne zna broj. Ulivaju strah kapetanima brodova sa zastavama mnogih evropskih
zemalja koje koriste ovaj plovni put. Od severa Evrope preko kanala Rajna– Majna pa dalje
Dunavom do Crnog mora, do luke Konstanca. Pri niskom vodostaju, plovni put je ovde sužen
na samo 50 metara, a kapetani svoje lađe provode na sopstveni rizik. Na „belo”, kako kažu,
jer im bezbednost plovidbe niko ne garantuje. I tako od septembra davne 1944. godine do da-
nas.
Srbija o ovom problemu mora da upozna i učesnike Dunavske konvencije koja obavezuje sve
podunavske zemlje da ovaj zajednički plovni put učine bezbednim za sve koji ga koriste.
Mi smo uradili projekat vađenja tih opasnih olupina, ali ne možemo da ga realizujemo sami.
Ako zbog suženja plovnog puta na ovom delu reke kroz Srbiju svaki brod gubi više sati dnev-
no, štete znatno prevazilaze neophodnih 12 miliona evra koliko je potrebno uložiti za vađe-
nje ovih brodova. Nejasno je zašto ne reaguju brojne nevladine organizacije u Srbiji koje se
bave zaštitom životne sredine i za to dobijaju donacije, kao i ekološki entuzijasti i pokreti iz
drugih podunavskih zemalja.
Ministarstvo za zaštitu životne sredine i ministar Goran Trivan u ovom slučaju moraju hitno
reagovati.
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